
 

Protokół  Nr  XXXVII/2017 

z  posiedzenia  Rady Gminy Łączna 

 dnia  21 listopada 2017r. 
 

 

Miejsce posiedzenia  –   sala konferencyjna Gminnej Biblioteki Publicznej w Czerwonej 

Górce 1 b 

Czas trwania obrad   –   godz.  16,00  -  17,00 

 

Ad  1. 

Dnia 21 listopada 2017r. odbyło się kolejne XXXVII-e w kadencji posiedzenie Rady Gminy 

Łączna. 

Obrady otworzyła i przewodniczyła im Przewodnicząca Rady Gminy   p. Monika Pająk. 

Przewodnicząca Rady powitała zaproszonych gości i przybyłych radnych. 

 

Wśród zaproszonych gości byli: 

- Wójt Gminy Łączna p. Romuald Kowaliński 

- Sekretarz Gminy Łączna p. Mirosław Kopytek 

- Skarbnik Gminy p. Alicja Miernik 

- Kierownik Wydziału Technicznego p. Krzysztof Pastuszka 

- Radca Prawny p. Wacław Iwanczatik 

- pracownik Urzędu Gminy p. Natasza Cierpisz 

 

Przewodnicząca Rady – dzisiejsza sesja została zwołana w trybie pilnym na wniosek Wójta 

Gminy p. Romualda Kowalińskiego ze względu na konieczność podjęcia ważnych decyzji 

przez Radę Gminy.  

Pilna konieczność zwołania sesji Rady Gminy podyktowana jest potrzebą powiększenia 

dotacji finansowej dla Powiatu Skarżyskiego na zadanie „Przebudowa drogi powiatowej nr 

0590T w miejscowości Podłazie” w związku z wykonaniem dodatkowych wjazdów na 

posesje. 

 

W momencie otwarcia obrad, na liście obecności podpisy złożyło 13 radnych, co stanowiło   

87 % ustawowego składu Rady Gminy. 

Radny Artur Osman  spóźnił się tylko kilka minut, dlatego  od tej chwili w obradach 

uczestniczyło  14 radnych.   

Radny Tomasz Czerwiński -  nieobecny nieusprawiedliwiony. 

Obrady były prawomocne. 

Listy obecności stanowią załącznik do protokołu. 

 

Ad  2. 

Na sekretarza obrad Przewodnicząca Rady zaproponowała radnego Jacka Śliwę, który wyraził 

zgodę na pełnienie tej funkcji. 

 

Ad  3. 

Przewodnicząca Rady przedstawiła zaproponowany porządek obrad, po czym zapytała czy są 

uwagi. 

Uwag nie zgłoszono,  porządek obrad stał się obowiązujący. 

 



2 

 

1. Powitanie i stwierdzenie kworum. 

2. Powołanie sekretarza obrad. 

3. Przyjęcie porządku posiedzenia. 

4. Omówienie uchwał w sprawach: 

a) zmian budżetu Gminy Łączna na 2017r. 

b) zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Skarżyskiemu. 

5. Zakończenie obrad. 

 

Ad  4 a) 

Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Łączna  

na 2017r. 

Przewodnicząca Rady   oddała głos Wójtowi Gminy Łączna. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – w nawiązaniu do uzasadnienia zwołanie sesji w trybie 

pilnym związane było  bezpośrednio ze spotkaniem w Starostwie Powiatowym dnia 15 

listopada br. Na spotkanie przybyli mieszkańcy i właściciele nieruchomości, które są 

położone w miejscowości Kamionki, a których nieruchomości przylegają do 

przebudowywanej drogi powiatowej w kierunku Podłazia.  

Po spotkaniu i ustaleniach otrzymałem pismo podpisane przez Starostę Jerzego 

Żmijewskiego. Pan Wójt odczytał pismo z dnia 17 listopada br. w sprawie partycypacji w 

kosztach robót dodatkowych w wysokości 14 tys. zł. na dodatkowe wjazdy. Pozostałe środki 

finansowe pozwalające na zrealizowanie pełnego zakresu robót, które zostały ujęte w 

projekcie podstawowym zapewni powiat.  

Starostwo zaproponowało właścicielom posesji, że jeśli chcą wykonania wjazdów na ich 

nieruchomości muszą zapłacić sobie sami za materiały zużyte do wykonania tych wjazdów. 

Pierwotnie realizacja miała być oparta o projekt, który zakładał poszerzenie pasa drogowego i 

włączenie istniejącego ciągu pieszego w kierunku do cmentarza. Cała inwestycja miała być 

wykonywana w oparciu o podziały geodezyjne nieruchomości i zwrot pieniędzy za przejęty 

grunt przez Starostwo Powiatowe. Później okazało się, że powiat na ten cel zarezerwował 200 

tys. zł. Ta kwota nie była w stanie zabezpieczyć realizowanej dzisiaj inwestycji w okrojonym 

zakresie. Dla wielu mieszkańców ta sytuacja była bulwersująca i nie do zaakceptowania.  

Pani Anna Leżańska, Członek Zarządu Powiatu zaproponowała aby mieszkańcy 

partycypowali w kosztach budowy wjazdów.  

Ja natomiast zaproponowałem inne rozwiązanie tj. zapewnienie z naszego budżetu  pokrycie 

kosztów materiałów na wykonanie tych wjazdów. Wjazdów ma być 10, koszt jednego wjazdu 

to 1 400 zł.   Proponuję wspólnie z Radą Gminy uchwalić zmiany w budżecie aby zapewnić 

pokrycie kosztów za materiały na wjazdy. 

Pan Wójt zakończył i podziękował. 

Radny Litwiński – od marca monitoruję sprawę drogi za Kościołem w tym samym ciągu. Od 

marca Starostwo i ZDP  nic nie zrobili w sprawie tego 20 m. odcinka za kościołem.  Po 

rozliczeniach mieli to zrobić, a do tej pory nie kiwnęli nawet palcem mając maszyny na 

miejscu. Dziś jestem po rozmowach z Dyrektorem Czyżem, który powiedział że mieli 10 tys. 

zł zabezpieczone żeby zrobić ten odcinek. Nikogo z powiatu nie ma na budowie tej drogi. Co 

będzie dalej nie wiem, jutro Pan Czyż ma przyjechać do mnie, ale chyba tylko gościnnie. 
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Radny Wisowaty – wzdłuż tej drogi działek jest o wiele więcej. Nie wszyscy właściciele 

nieruchomości tu mieszkają. Co będzie jeśli pozostali właściciele działek dowiedzą się, 

przyjadą i będą prosić o kolejne wjazdy. Miałem już telefon od jednej pani z Warszawy. 

Należałoby wszystkim zrobić mostki. Na etapie budowy zamiar był taki, że Starostwo nie robi 

nowych mostków tylko poprawia istniejące po to żeby zrobić odwodnienie drogi. 

Radny Borowiec – co chwila mamy zwoływane sesje nadzwyczajne, czy to jest zgodne z 

budżetem. Z powrotem jest problem z wjazdami. Na każdej drodze, kto by nie budował na 

terenie gminy zawsze jest problem z wjazdami, bez przerwy dokładamy pieniędzy. W innych 

gminach każdemu robią wjazdy czy się komuś to podoba czy nie. Wydaje mi się, że wjazdy 

są obligatoryjne przy budowaniu drogi. Przyglądam się projektowi tej drogi i nie wiem czy się 

śmiać z tego. Kanał, który ma odprowadzać wodę jest wyżej niż droga. 

Przewodnicząca Rady – sesje nadzwyczajne są zwoływane na wniosek Wójta lub trzech 

radnych jeżeli jest taka potrzeba. Ja mam obowiązek zwołania takiej sesji w ciągu 7 dni. Nic 

nie jest sterowane. 

Radny Osman – zwrócił uwagę, że realizując przebudowę drogi w kierunku do Podłazia miała 

być robiona podbudowa na 40 cm. A takiej podbudowy nie ma, został tylko sfrezowany 

asfalt. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – wyjaśniałem Radzie, że gdyby realizacja szła tym 

projektem, który Starostwo Powiatowe pierwotnie z nami uzgadniało to tak powinno być, 

czyli droga z podbudową. Ale inwestycja ta została okrojona i w tym zakresie nie można było 

przebudować drogi wg. pierwotnego projektu. 

Przetarg poszedł za ok. 462 tys. zł. i zakładał położenie trzech warstw asfaltu plus 

odwodnienie na wysokości parkingu przed Kościołem, wykonanie przepustu i skierowanie 

płynącej wody pod drogą, oraz odtworzenie przepustów, rowów i wjazdów na posesję. 

Wyszło zamieszanie z wjazdami, ponieważ każdy właściciel uważa, że skoro budowany jest 

wjazd u jednego czy drugiego to czemu nie u mnie. Ja byłem przeciwny żeby mieszkańcy 

płacili za to. Ustawa o drogach dokładnie precyzuje obowiązki i co należy wykonać. Zarządca 

drogi kiedy podejmuje się przebudowy drogi ma obowiązek wykonać wjazdy na posesje 

właścicieli, którzy wnioskują.  

Zgadzam się z radnym Borowcem, dla mnie jest rzeczą niezrozumiałą dlaczego próbujemy 

przerzucić coś na właścicieli posesji działek sąsiadujących z drogą. Gdyby Starostwo 

Powiatowe nie ruszało wjazdów w ogóle tylko zrobiło zakres w sensie odtworzenia drogi w 

szerokości, która istniała nie mielibyśmy tego problemu.  

Muszę wnioskować o sesję nadzwyczajną, bo jeśli mamy dokonać zmiany w budżecie to jest  

decyzja Rady Gminy. Jeśli nie będę miał uchwały Rady Gminy  nie mogę podpisać żadnego 

aneksu do umowy. Proszę o przychylną decyzję skoro mamy te środki w budżecie i możemy 

je przesunąć na tą inwestycje to zróbmy wszystkie wjazdy. Moi pracownicy z Wydziału 

Technicznego wymierzyli, że jest tych wjazdów osiem. Dołożyliśmy dwa wjazdy w zapasie 

gdyby nagle ktoś wystąpił z takim wnioskiem. Wyszło 14 tys. zł, a jeśli Powiat chce dołożyć 

drugie tyle to jestem zdania, że należy to zrobić. Dyrektor Czyż powiedział, że to nie są 

tereny budowalne tylko rolnicze. Nie mogę się z tym zgodzić i zaprotestowałem,  bo w planie 

zagospodarowania przestrzennego wszystkie nieruchomości są to działki budowlane. To 

Powiat powinien brać ciężar na siebie i robić te rzeczy. Nikt z powiatu nie przyjechał na 

dzisiejszą sesję mimo iż byli zaproszeni. Nie chcą dyskutować, a my musimy reagować na 

sugestie mieszkańców i właścicieli gruntów. 
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Przewodnicząca Rady – zapytała czy jeśli po naszej stronie będzie 14 tys. zł. to powiat też 14 

tys. zł. dokłada. Czy ta wspólna kwota wystarczy na wszystkie wjazdy. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – odpowiedział, tak. 

Kierownik Wydziału Technicznego p. Krzysztof Pastuszka – brakuje ośmiu wjazdów, które 

nie były w ogóle ujęte przez Starostwo  w dokumentacji i to będą już wszystkie wjazdy. 

Radny Wisowaty – bardzo  proszę  Kierownika Wydziału Technicznego  p. Krzysztofa 

Pastuszkę  o przypilnowanie tej sytuacji z wjazdami. 

Radny Osman – pan Dyrektor Czyż mówił, że droga będzie robiona z podbudową 40 cm. 

Zapytał czy ktoś z gminy wie jaka jest specyfikacja budowy tej drogi. 

Radny Borowiec – w następnym etapie będzie budowane  skrzyżowanie,  to kolejny koszt, 

200 tys. zł. i znowu nam nie wystarczy na budowę tego skrzyżowania bo to było 

przeznaczone na 2017r. i to jest obecnie robione. 

Przewodnicząca Rady – na 2017 rok w budżecie przeznaczone było 200 tys. zł na ten odcinek 

drogi, który jest teraz realizowany. Skrzyżowanie zaplanowane jest na 2018 rok. 

Radny Osman – jeżeli dojdzie jeszcze raz w przyszłości do takiej sytuacji, że będziemy 

dokładać do 200 tys. zł. i jakakolwiek droga będzie robiona tak jak obecnie , to trzeba się 

mocno zastanowić bo szkoda pieniędzy. 

Radny Borowiec – Powiat powiedział, że wystarczy im 200 tys. zł. resztę dołożą. W tej chwili 

wychodzi, że to nie ich sprawa i my musimy się martwić. 

Radna Odrzywolska – zapytała skąd weźmiemy kwotę 14 tys. zł. na realizację tego 

dodatkowego zadania jeśli tak dziś uchwalimy. 

Skarbnik Gminy p. Alicja Miernik – przedstawiła wszystkie zaproponowane zmiany budżetu.  

Zał. Nr 1 

- dział 600 rozdział 60014 wydatki majątkowe zwiększenie o 14 tys. zł. o tej kwocie 

rozmawiamy; 

- dział 700 rozdział 70005 zwiększenie wydatków o 30 tys. zł. na wykonanie kostki obok 

GBP; 

- dział 801 rozdział 80110 zmniejszenie wydatków o 40 tys. zł.; 

- dział 852 rozdział 85218 zwiększenie wydatków o 10 tys. zł. jako opłatę za pobyt dzieci w 

domach dziecka i rodzinach zastępczych; 

- dział 900 rozdział 90001 wydatki majątkowe 14 tys. zł z zadania rozbudowa istniejącej 

oczyszczalni ścieków. Z tego działu wydatki majątkowe przesunięte są na wydatki majątkowe 

w dziale 600 jako dotacja dla powiatu. 

W związku z zaproponowanymi zmianami zmianie ulegają załączniki nr 2  i  nr 3 

Pani Skarbnik Omówiła  załączniki Nr 2 i Nr 3.   W załączniku  Nr 3  jest  właśnie 

zwiększenie dotacji o 14 tys. zł  dla Starostwa Powiatowego Skarżysko na  kwotę  214 tys. zł. 

Radna Odrzywolska – pytanie o dział 801 rozdział 80110 – gimnazja. 

Skarbnik Gminy p. Alicja Miernik – są to oszczędności w Szkole Podstawowej w Łącznej, 

wynikające z opłaty za ciepło, zgłoszone przez szkołę. 

Radny Borowiec – zapytał o kwotę z działu 700 rozdział 70005 – 30 tys. zł. zwiększenia. Co 

będzie robione za tą kwotę. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – odpowiedział, będzie robiona kostka przy Gminnej 

Bibliotece Publicznej. 

Radny Borowiec – zapytał kto podjął decyzję o budowie grillowiska przy GBP. Prosiłem o 

pieniądze na oświetlenie i przystanki na Jaślach. 
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Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – będzie oświetlenie i przystanki. W tym co chcieliśmy 

umieścić w rewitalizacji było kompleksowe zagospodarowanie tego terenu koło GBP. 

Wyjaśniałem, że Urząd Marszałkowski nie da nam szans na uwzględnienie na przyszłe lata 

czyli 2019-2020 rewitalizacji tego terenu. Uznałem, że trzeba podjąć takie działania aby ten 

teren zgodnie z planem zagospodarowania przestrzennego zagospodarować. Te działania, 

które podjęło OSP nie są niczym innym tylko tym, co Rada Gminy kiedyś podjęła w tym 

zakresie. W planie zagospodarowania przestrzennego było wyraźnie zapisane, że to jest teren, 

który ma być dla mieszkańców terenem rekreacyjnym gminy.  

W programie z PROW-u jeśli gmina realizowałaby tą inwestycję musielibyśmy pokrywać       

20 % kosztów własnych. My poprzez Stowarzyszenie chcemy ludziom dać coś co możemy 

zrealizować bez wkładu własnego. Będziemy robić to etapami, zrobimy coś co mieszkańcom 

ma służyć i będzie służyć. Bezdyskusyjne jest każde działanie, kiedy jest możliwość 

pozyskania środków z zewnątrz. 

Radny Borowiec – pomysł w Zaleziance był, w 2009r. podjęty został Plan Odnowy Wsi 

Zalezianka, ile z tego projektu zostało zrealizowane. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – z tego programu nie zostało nic zrealizowane. Zapytał 

radnego Borowca czy jest w Stowarzyszeniu Zalezianka. 

Radny Borowiec  –  jestem. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – ja słyszałem że nie. Ja jestem otwarty na współpracę. 

Były problemy w Stowarzyszeniu, nie wszyscy mówiliście tym samym głosem i to samo. 

Gdyby było więcej zrozumienia i próby pochylenia się nad problemami to moglibyśmy 

więcej załatwić. Chcieliście dostać szkołę, mieć możliwość jej prowadzenia i dostaliście. 

Dzisiaj gmina przez taką decyzję wzięła ciężar większej dotacji aby szkoła funkcjonowała. 

Takie są fakty, należy spojrzeć kompleksowo. Na każdą miejscowość przyjdzie czas i myślę, 

że na Zaleziankę też. 

Radna Odrzywolska – nie rozumiem jednej rzeczy, ustaliliśmy, że będziemy budować jedną 

siłownię zewnętrzną w Kamionkach i jeden plac zabaw w Podłaziu. Czytając stronę 

internetową gminy byłam zaskoczona, że powstało tego więcej, trzy siłownie i dwa  place 

zabaw . Nie wiem dlaczego powstały akurat w tych miejscowościach, my tego nie 

ustalaliśmy. Skąd się to wzięło. Proszę przez kilka lat o pewne rzeczy dla mieszkańców 

miejscowości Gózd. Nie było w urzędzie delegacji ale mieszkańcy przychodzą do mnie i ja 

zgłaszam wnioski do urzędu. Moje w nioski i apele nie są one brane w ogóle pod uwagę. 

Przewodnicząca Rady – dziś mamy sesję nadzwyczajną i dwie uchwały do podjęcia odnośnie 

drogi. Proszę o rozmowę na ten temat, a sprawy inne poruszymy na następnej sesji. 

Radny Borowiec – Prezes Ochotniczej Straży Pożarnej p. Stanisław Korus na ostatniej 

komisji powiedział, że to Rada Gminy zadecydowała że to mają być te trzy siłownie i dwa 

place zabaw. 

Więcej pytań nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady – prosiła o przegłosowanie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy 

Łączna na 2017r. 

Uchwała Nr XXXVII/181/2017 

Rady Gminy Łączna 

z dnia 21 listopada 2017r. 

Została podjęta większością głosów 

za – 11, przeciw – 2, wstrzymał się – 1/14 obecnych radnych. 

 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad  4 b) 

Omówienie i podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Powiatowi Skarżyskiemu. 

Żadnych pytań nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady – prosiła o przegłosowanie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Skarżyskiemu. 

 

Uchwała Nr XXXVII/182/2017 

Rady Gminy Łączna 

z dnia 21 listopada 2017r. 

została podjęta większością głosów 

za – 11, przeciw – 1, wstrzymało się – 2/14 obecnych radnych 

 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – odpowiedział radnej Odrzywolskiej i udzielił 

informacji dotyczącej kosztów wykonania ogródka jordanowskiego dla dzieci.  

Od momentu kiedy wiedzieliśmy, że program będzie realizowany otrzymaliśmy oferty na 

piśmie. Z ofert wynikało, że zostały środki finansowe, które pozwalają wykonać dwa ogródki 

jordanowskie i dodatkowo nie siłownię ale dwa urządzenia siłowni zewnętrznej w Zagórzu i 

Podłaziu. Nie chcieliśmy tych środków zwracać do Urzędu Marszałkowskiego tylko 

wykorzystać je w całości. Bardzo intensywnie wnioskowały mieszkanki Podłazia żeby na 

działce gminnej coś takiego powstało. Jeśli chodzi o Zagórze są tam dwa Koła Gospodyń 

Wiejskich, które nie raz również wnioskowały, że taka inwestycja przy szkole będzie 

potrzebna. Mieszkańcy nie każdej miejscowości wykazują jakąkolwiek aktywność.  

W miejscowości Gózd jest zaprojektowane boisko, które będzie realizowane, była 

zrealizowana kanalizacja sanitarna, szkoła jest ujęta w termomodernizacji i całościowym 

zagospodarowaniu terenu. Jeśli są środki zewnętrzne, które możemy wykorzystać dokładając 

swoje własne chcemy dać coś mieszkańcom bez uprzedzeń do którejkolwiek miejscowości. 

 

Ad  5. 

Zakończenie obrad. 

Przewodnicząca Rady stwierdziła, że porządek obrad został wyczerpany, podziękowała 

wszystkim za udział i zamknęła XXXVII-e w kadencji posiedzenie Rady Gminy Łączna. 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła                  Sekretarz obrad                           Przewodnicząca Rady Gminy 

  

Halina  Dziarmaga                        Jacek  Śliwa                                       Monika  Pająk 

 

 

 


